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I no pot dir no ens assentem amb el sector del taxi . El dijous 
passat, la secretària autonòmica va estar amb el sector del taxi i 
hui, justetament, a les nou del matí, la secretària autonòmica ha 
estat amb el sector del taxi . (Aplaudiments) No sé si vosté…, no sé 
si a vosté li hauran dit que continuem amb un diàleg permanent 
i que anem a apropar postures. No cal que ens explique quina 
és la reivindicació del sector del taxi, perquè portem, des de la 
conselleria, un permanent diàleg amb ells. De fet, hem arreplegat 
moltes de les seues reivindicacions, que hem introduït en la llei 
de mesures, i que espere que eixes esmenes el seu partit polític 
les puga acceptar, perquè són reivindicacions dels taxistes.

I li vaig a dir més: anem a continuar amb el diàleg permanent 
perquè nosaltres, com a administració, hem de mantindre un 
equilibri amb els diferents sectors. Però coneixem perfecta-
ment la problemàtica del taxi i ja li puc avançar que comen-
cem a anar i caminar els dos per bon camí, i prompte, més 
prompte que tard, sé que el sector del taxi i l’administració 
autonòmica aplegaran a un acord .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Senyories, i avançarem a l’última pregunta, que formula 
la il·lustre diputada Estefania Blanes, en nom del Grup 
Parlamentari Unides Podem, a l’honorable consellera de 
Participació, Transparència, Cooperació i Qualitat Democràtica.

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Blanes León:

Sí, moltes gràcies, president .

Bé, moltíssimes gràcies, consellera. Benvinguda.

Bona vesprada a totes .

La posada en marxa d’un projecte com és el de l’Institut 
Valencià de la Memòria Democràtica, els Drets Humans 
i les Llibertats Públiques té una justificació legislativa, 
evidentment, com és la Llei 14/2017, de 10 de novem-
bre, de memòria democràtica i per a la convivència de la 
Comunitat Valenciana. Aquesta llei contempla la creació de 
l’institut com a un organisme autònom de la Generalitat.

Un institut que pensem que és fonamental per tal de millo-
rar la qualitat democràtica del País Valencià i a l’estat espa-
nyol, que, a més d’impulsar el desenvolupament de la mateixa 
llei en memòria democràtica i per a la convivència, entre les 
seues funcions es troben també la identificació, la reparació, 
el reconeiximent de les víctimes; l’impuls del reconeiximent i 
la divulgació de la memòria democràtica; la coordinació, la col-
laboració i cooperació entre les entitats i les administracions 
públiques locals, autonòmiques, estatals o internacionals en 
matèria de memòria històrica i democràtica i, especialment, en 
matèria de patrimoni cultural; i el desenvolupament d’itineraris 
de la memòria democràtica al País Valencià. I, sobretot, el que 

té és la funció d’informar, la informació i l’assistència a les vícti-
mes de la dictadura i a les entitats en memòria democràtica 
perquè els drets es respecten. I l’exercici de la potestat sancio-
nadora en matèria de memòria històrica i democràtica, en els 
termes que la llei així ho desenvolupe i ho determine.

No obstant això, i ho sabem molt bé, senyora consellera, 
totes les lleis…, n’hi han vegades que, malauradament, no 
totes es desenvolupen, unes sí i altres no. Perquè mai obli-
darem quan, amb moltíssima ràbia, i amb molta tristesa i 
indignació, quan vàrem escoltar al que era president en el 
seu moment del govern, al senyor eme punt Rajoy, presu-
mint –a més, presumia així– que anava a destinar zero euros 
per als pressupostos generals de l’estat per a desenvolupar 
la llei de memòria democràtica que s’havia aprovat anterior-
ment, amb l’executiu de Rodríguez Zapatero.

És per això que, a banda del context administratiu, és 
evident la sensibilitat que el govern del Botànic en general, 
i la seua conselleria en particular, està demostrant amb els 
fets. Les tasques que en matèria de memòria democràtica 
estem veient aquestos anys representen una voluntat ferma 
i una convicció democràtica profunda per tal de desenvolu-
par la llei valenciana de memòria democràtica.

En eixe sentit, i pel que fa a la concreció de l’institut valen-
cià de memòria democràtica, vam tindre coneiximent que 
en desembre de 2021 es va subscriure el conveni entre 
el Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana i la 
Generalitat Valenciana per a rehabilitar edificis públics, i entre 
els quals es van incloure les instal·lacions del futur institut. 
Així mateix, en febrer d’aquest mateix any, es va subscriure un 
conveni entre la presidència de l’institut valencià de memò-
ria democràtica, el president de l’Autoritat Portuària d’Alacant 
i vosté mateix, consellera, per a posar, precisament, a disposi-
ció del referit institut l’antic edifici de Sanitat Exterior del port 
d’Alacant. Arran d’aquesta darrera signatura, la Generalitat 
Valenciana va rebre, finalment, eixes claus d’aquest edifici.

I en la línia que estava comentant, i per tal de continuar el 
desenvolupament de la llei i de les tasques d’aquest institut, per 
això, li preguntem que quines van a ser les properes actuacions 
del full de ruta per tal que aquest institut siga ja una realitat.

Moltes gràcies, consellera . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

I amb la resposta de la consellera, que ja és un clàssic la fina-
lització dels nostres plens amb les respostes de l’honorable 
consellera Rosa Pérez, finalitzarem el punt i el debat del ple.

Quan vosté vullga, consellera. 

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Gràcies, president .

Gràcies, senyories .
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Gràcies, diputada Blanes, per les seues paraules, perquè estic 
totalment d’acord amb una qüestió molt important: que les 
lleis poden aprovar-se i quedar oblidades en un calaix o poden 
aprovar-se i posar tots els recursos necessaris perquè el 
contingut legislatiu siga una realitat, que és el que fa el govern 
del Botànic. La convicció democràtica del govern del Botànic, 
però també la sensibilitat humana, amb tantíssimes perso-
nes que varen patir tants turments a mans del feixisme, ens fa 
portar endavant estes polítiques de memòria democràtica.

Recordava vosté les accions de l’expresident del govern, del 
senyor Rajoy, en eixos pressupostos de zero de memòria 
democràtica, que era una humiliació a les víctimes. Perquè tots, 
ara que entrem també en els debats pressupostaris, tots sabem 
que quan no es van a destinar diners a una línia pressupostaria, 
la línia pressupostària el que és normal és que no estiga. Però la 
humiliació que volia fer este senyor era tan gran que establia la 
línia per a ficar zero euros a la memòria democràtica.

Anem fent feina, i ja tenim més d’un centenar de foses, els 
pese a qui els pese, obertes, i més de dos mil víctimes de fran-
quisme exhumades, i molts ja estan amb les seues famílies. 
No us podeu imaginar l’emoció que té eixe moment, en què 
molts fills i filles, els que encara estan vius, perquè malaurada-
ment hem arribat tan tard que per una qüestió molts ja no ho 
poden vore, poden rebre les restes dels seus estimats pares o 
mares, després d’haver esperat huitanta anys eixe moment .

Hem dissenyat multitud de campanyes institucionals per a 
donar a conéixer la història amagada durant tantes dècades .

Estem retirant dels espais públics tots els vestigis franquistes 
perquè volem democratitzar els nostres carrers, les nostres 
places, les nostres avingudes. Volem finalitzar amb eixa 
anomalia democràtica que ens ha caracteritzat tants anys.

Estem rendint homenatge als valencians i valencianes que 
varen ser víctimes del nazisme. És increïble com es coneixen 
molt més les víctimes de l’holocaust nazi que es va fer als 
jueus, però hi ha un desconeixement que molts republicans i 
republicanes varen patir el mateix horror que els jueus.

Estem editant llibres i material pedagògic; i, entre moltes 
altres coses, estem treballant per a posar en marxa l’institut 
valencià de la memòria democràtica.

Efectivament, com vosté ha dit, enguany hem rebut les claus 
de les instal·lacions de l’antic edifici de Sanitat Exterior al port 
d’Alacant. Un moment molt emotiu i molt esperat, després de 
quasi dos anys treballant per a fer-ho possible. Ara cal posar les 
instal·lacions en funcionament, amb totes les eines que preci-
sen. És per això que s’ha de reformar l’edifici, condicionar-lo 
amb mobles i equips informàtics, i dotar-lo de personal. Com 
saben vostés, en la proposta de pressupost està tot establert .

Per a aconseguir-ho, hem dotat el projecte en més d’un milió 
i mig d’euros provinents dels pressupostos de la Generalitat 
i del PIREP. Estes partides permetran l’impuls definitiu per 
a la posada en marxa de l’institut al llarg de l’any vinent, 
amb el disseny del projecte i l’execució de l’obra, l’adquisició 
d’equipaments i la dotació de personal.

I, com marcava la llei, l’institut tindrà la seua seu a la ciutat 
d’Alacant. En concret, al seu port, l’escenari del final de la 
guerra, i d’on van partir els darrers vaixells abans de l’entrada 

de les tropes franquistes a la ciutat. D’on va partir l’Stanbrook, 
l’últim vaixell que va partir, amb més de dos mil republicans i 
republicanes que fugien d’una mort segura, com varen tindre, 
malauradament, els que no van poder eixir.

Ja per a finalitzar, senyories, m’agradaria posar en valor 
aquest institut. Ens farà un poble més democràtic, avançat 
culturalment i exemple de reparació a les víctimes d’horror. 
Però vull deixar clar que les polítiques de memòria ja s’estan 
fent. Com deia adés, hem avançat moltíssim, però amb 
l’institut este avanç serà encara major, amb la identifica-
ció, reparació i coneiximent de les víctimes; l’impuls del 
coneiximent, el foment i la divulgació de la memòria demo-
cràtica valenciana. Serà el punt de trobada de les nostres 
administracions amb altres nacionals, internacionals . De 
manera molt especial, ajudarà en matèria de patrimoni cultu-
ral i territorial amb els itineraris de la memòria. Així mateix, 
ajudarà familiars i associacions amb la documentació dispo-
nible per als processos judicials .

Serà, en definitiva, l’epicentre memorialístic del poble valen-
cià, del nostre país. Continuem fent país. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera…

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

No, no he acabat, (adreçant-se al president) no he acabat!

El senyor president de les Corts Valencianes:

Finalitze vosté, finalitze.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

El poeta Marcos Ana ens va marcar el full de ruta: «Hay que 
pasar página, pero, antes de pasar página, hay que leerla».

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, i amb estes últimes paraules finalitzem el punt, 
finalitzem el treball d’este ple, el número 72 de la present 
legislatura. I…, ha finalitzat el treball.

Han fet vostés un bon treball.

És closa la sessió . (El president colpeja amb la maceta)

(S’alça la sessió a les 13 hores i 32 minuts)


